

# مستخلص الدراسة باللغة العربية

## الملخص:

بحث بعنوان/ تعقبات شيخ الإسلام ابن تيمية على إمام الحرمين الجويني في مسائل العقيدة.

الطالبة/معتوقة بنت محمد باسل

المشرف/ أ.د. عبدالله بن عيسى الأحمدي

هدف الدراسة:

عرض تعقبات شيخ الإسلام ابن تيمية على إمام الحرمين الجويني في مسائل العقيدة، وتم استخدام المنهج الاستقرائي لكتب شيخ الإسلام؛ لجمع تعقباته على إمام الحرمين، كما تم استخدام المنهج التحليلي لهذه التعقبات وتبويبها والتعليق عليها، وتم الاقتصار على دراسة تعقبات شيخ الإسلام ابن تيمية رحمه الله تعالى على إمام الحرمين الجويني في مسائل العقيدة، دون التعرض للجوانب الأخرى.

تكونت الدراسة من تمهيد، وبابين.

والتمهيد احتوى ثلاثة مباحث.

وأما البابان فهما على النحو الآتي:

الباب الأول: تعقب شيخ الإسلام على إمام الحرمين في الإيمان بالله، وفيه ثلاثة فصول، الفصل الأول: تعقب شيخ الإسلام على إمام الحرمين في دليل إثبات وجود الله، والفصل الثاني: تعقب شيخ الإسلام على إمام الحرمين في باب الصفات. الفصل الثالث: تعقب شيخ الإسلام على إمام الحرمين في باب القدر.

وأما الباب الثاني فهو: تعقب شيخ الإسلام على إمام الحرمين في أبواب الإيمان والنبوات واليوم الآخر، وفيه ثلاثة فصول: الفصل الأول: تعقب شيخ الإسلام على إمام الحرمين في باب الإيمان والأسماء والأحكام. والفصل الثاني: تعقب شيخ الإسلام على إمام الحرمين في باب النبوة، والفصل الثالث: تعقب شيخ الإسلام على إمام الحرمين في اليوم الآخر، وانتهت الدراسة بخاتمة بها أبرز النتائج.

# Research Abstract

## Abstract

**Title of the study** : "Tracks of Sheikh Al-Islam Ibn Taymiyyah on The Imam of The Two Holy Mosques Al-Juwayni on Matters of Belief".

**Objective of the study:**

The tracks of Sheikh Al-Islam Ibn Taymiyyah were presented to the Imam of the Two Holy Mosques in matters of belief, the inductive method was used to write the books of Sheikh Al-Islam to collect his tracks on the Imam of the Two Holy Mosques. Imam Al-Haram Al-Juwaini on matters of belief, without touching other aspects.

The study consisted of a preface and two part.

The preface contained three topics.

**The two parts as follows:**

**Part One:** Tracking the Sheikh of Islam on the Imam of the Two Holy Mosques in faith in God, it has three chapters, **Chapter One:** Tracking the Sheikh of Islam to the Imam of the Two Holy Mosques in the Evidence for Proof of God, **Chapter Two:** Tracking the Sheikh of Islam to the Imam on the Two Holy Mosques in the Attributes. **Chapter Three:** Tracking the Sheikh of Islam to the Imam of the Two Holy Mosques in fate.

**Part Two:** tracking the sheikh of Islam on the imam of the two holy mosques in the sections of faith and prophecies and the last day, it has three chapters, **First Chapter:** tracking the sheikh of Islam on the imam of the two holy mosques in the chapter on faith, names and rulings. **Second chapter:** tracking the Sheikh of Islam on the imam of the two holy mosques in the section of the prophecy, **Third chapter:** tracking the Sheikh of Islam on the imam of the two holy mosques on the last day, the study ended with a conclusion with the most prominent results.

**Researcher**

**MATOUQA BINT MOHAMMED BIN HASSAN BASIL**

**Supervisor**

**Prof Dr. ABDULLAH BIN ESSA AL-AHMADI**